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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

ПАМЯЦЬ

ЭКАЛОГіЯ

 У ЦЭНТРЫ ўВАГі

Начальнік управы па будаўніцтве ГЭС 
«Віцебскэнерга» Іван Пугачоў абвясьціў, 
што пабудовы пачнуць зносіць 
восеньню, правёў некалькі сходаў 
для ўладальнікаў лецішчаў і асабіста 
прайшоўся па ўчаст-ках — паказваў, 
на колькі ўздымецца ўзровень вады ў 
Дзьвіне.

Аднак у садаводчым таварыстве 
жывуць адмыслоўцы, якія шмат гадоў 
адпрацавалі ў віцебскім рачным 
порце. Яны падлічылі, што абяцанае 
падвышэньне ўзроўню вады на 7 
мэтраў ніякім чынам не закране 
іхных уладаньняў, якія знаходзяцца 
значна вышэй на беразе. Першая ж 
«нестыкоўка» у прагнозах будаўнікоў 
ГЭС пацягнула за сабой больш істотныя 
сумненьні, і адпаведна, пытаньні.

Чаму пад знос вырашана адправіць ня 
ўсе пабудовы, а толькі на 72-х участках? 
Чаму за зьнесеныя дамы прапануюць 
досыць істотную кампэнсацыю, хаця 
выкарыстаньне сучасных тэхналёгій 
дазволіла б «ізаляваць» жылыя дамы 
ад падтапленьня і вільгаці за куды 
меншыя сумы?

Апошні варыянт усіх задаволіў бы, 
гаворыць мясцовы «нефармальны 
лідэр» Уладзімер Гушчанка:  «Для нас 
гэта — ня проста маёмасьць, у якую 
ўжо некалькі пакаленьняў нашых 
сем’яў укладалі грошы. Тут прайшло 
маё дзяцінства, тут я гадаваў дзяцей, 
тут я па-сапраўднаму адпачываю. 
Гэта ўжо не матэрыяльнае, а нешта 
духоўнае! Дык чаму я мушу ад гэтага 
адмаўляцца? Нам не патрэбны грошы 
і кампэнсацыі, проста пакіньце нас у 
спакоі!»

Ва ўладальнікаў лецішчаў зьявіліся 
падазрэньні, што іх хочуць падманным 
шляхам «выселіць» з маляўнічага 
месца, каб збудаваць тут, прыкладам, 
базу адпачынку. На іхную думку, не 
выглядае, што ўзровень вады ў гэтых 
мясьцінах узьнімецца так высока. Вада, 
безумоўна, стане бліжэй, але гэта не 
прынясе нязручнасьцяў — наадварот, 
спуск да ракі стане зручнейшы...

Яшчэ адзін сусед, пэнсіянэр Аркадзь 
Шлыкаў адпрацаваў на Дзьвіне шмат 
гадоў. Ён на вока можа вызначыць, 
дзе сканчваецца «афіцыйная» зона 

падтапленьня:  
«Кажуць пра 7 мэтраў, а ў мяне на 

беразе да вады — мэтраў 12, хата 
стаіць у аддаленьні. Летась я зрабіў 
добры рамонт, дзесьці тысяч на 10 
даляраў, дапамаглі дзеці. Дык мне 
начальнік будаўніцтва гаворыць: «Хату 
зносім, гараж застаецца. Хочаце — 
перарабляйце гараж у хату ды жывіце! 
Як такое можа быць? Няйнакш нас 
падманваюць!»

Уладальнікі лецішчаў ня супраць 
будаўніцтва Віцебскай ГЭС, але яны — 
за справядлівае стаўленьне. Бо адны 
працягваюць разбудоўвацца, а другім 
загадана высяляцца. Каб захаваць 
Цяцеркі ў якасьці «недатыкальнага» 
аб’екту, нават узьнікла прапанова 
зрабіць у пэрспэктыве музэй на 
тутэйшым лецішчы Глеба Гарбоўскага 
— расейскага паэта.

І, вядома, насельнікі садаводчага 
каапэратыву «Суднабудаўнік» гатовыя 
біць ва ўсе званы, каб прыцягнуць да 
сваёй праблемы ўвагу грамадзкасьці.

Пра змаганьне за лецішчы яны 
распавялі актывістцы кампаніі 
«Гавары праўду» Тацяне Караткевіч, 
якая абвясьціла пра свой намер 
балятавацца на прэзыдэнцкую 
пасаду. Спадарыня Тацяна адмыслова 
наведала садаводчае таварыства 
«Суднабудаўнік», каб падтрымаць 

тых, хто гатовы не толькі да пошукаў 
праўды, але і да змаганьня за яе.

Уладальнікі лецішчаў распавялі 
Тацяне Караткевіч, што знос суседніх 
лецішчаў ужо пачаўся — але гэта не 
было нечаканасьцю, бо ў таварыстве 
«Раднік» і раней Дзьвіна падтапляла 
жылыя пабудовы. І пра тое, што 
наступствы ўзьвядзеньня Віцебскай 
ГЭС ужо адчувальныя: зьніклі асобныя 
віды рыбы, перасяліліся падалей 
ад будаўнічага шуму сем’і баброў, 
высякаюцца лясы на супрацьлеглым 
беразе рэчкі, хоць відавочнай 
неабходнасьці ў такім зьнішчэньні 
дрэваў няма. Віцебскія актывісты 
кампаніі «Гавары праўду» паабяцалі 
сачыць за сытуацыяй зь лецішчамі, а ў 
выпадку неабходнасьці — і юрыдычную 
падтрымку.

ГЭС будуецца за 9 км ад Віцебска, 
вышэй па плыні Дзьвіны. Чакаецца, што 
Віцебская ГЭС стане самым магутным 
гідравузлом у Беларусі: усталяваная 
магутнасьць — 40 мэгават, выпрацоўка 
электраэнэргіі для сярэдняга па 
воднасьці года складзе 138 млн 
кіляват-гадзін. У будаўніцтве бяруць 
удзел працаўнікі з Кітая: у 2010 годзе 
заключаны кантракт на 189,550,000 
даляраў з нацыянальнай карпарацыяй 
па электраабсталяваньні CNEEC.

Радыё Свабода

У садаводчым таварыстве «Суднабудаўнік», якое месьціцца ў 
вакольлях вёскі Цяцёркі Віцебскага раёну, каля 130 лецішчаў. 
У траўні гэтага году ўладальнікі атрымалі афіцыйнае 
папярэджаньне, каб рыхтаваліся да зносу пабудоваў, бо іхныя 
ўчасткі ў выніку працы ГЭС будуць падтопленыя.

Людзі пратэстуюць супраць зносу Лецішчаў

Актывіст прасіў мясцовыя ўлады аб 
добраўпарадкаванні ляснога ўскрайку 
каля вёскі Хайсы Віцебскага раёну, дзе, 
паводле сведчанняў мясцовых жыхароў, 
адбываліся "сталінскія" расстрэлы.

Старшыня Мазалаўскага сельсавету 
Леанід Дубіна асабіста выязжаў у тое месца 
паводле пісьмовага звароту, падпісанага 88 
мясцовымі жыхарамі і жыхарамі Віцебску. 
У склад камісіі ўваходзілі старшыня 
сельскага выканаўчага камітэту Леанід 
Дубіна, кіраўнік справаў сельвыканкаму К. 
Кавалёва, ляснічы Лосвідякага лясніцтва 
А. Ліпчанскі. Быў запрошаны і прадстаўнік 
стваранай грамадскай ініцыятывы Ян 
Дзяржаўцаў.

Спадар Дубіна катэгарычна не прымае 
версію, выказаную актывістамі грамадскай 
ініцыятывы "Хайсы". Яны апыталі мясцовых 

жыхароў, і тыя распавялі, што ў гэтым лесе 
ў 1936-38 гадах расстрэльвалі мірных 
жыхароў.

Старшыня сельсавету мяркуе, што 
парэшткі людзей, якія дагэтуль ляжаць 
у лесе ў вялікіх ямінах, належаць 
закатаваным вязням канцлагеру, які быў 
недалёка ад паселка Лужасна. Але гэтую 
думку ён выказвае толькі ў спрэчках з 
актывістамі, анічога не прадпрымаючы 
дзеля высвятлення ісціны.

Паводле ягоных слоў, у лесе пад 
Хайсамі мусіць працаваць батальён 
спецыяльнага прызачэння, які займаецца 
перазахаваннем чалавечых парэшткаў. 
Але тэрмінаў, калі варта чакаць вайскоўцаў, 
спадар Дубіна не называе. 

Ян Дзяржаўцаў атрымаў адказ за 
подпісам Аляксея Ларкіна, начальніка 

Віцебскага раённага аддзела Следчага 
камітэта, дзе гаворыцца, што экспертыза 
здолела вызначыць толькі тое, што гэтым 
парэшткам больш за 50 гадоў. Прычыну 
і даўніну смерці вызначыць нібыта 
немагчыма. 

Старшыню сельсавету чамусці не 
турбуе, што ў лесе пад Хайсамі сёння 
раскідныя косткі тых, каго варта пахаваць 
па-хрысціянску. І нават тое, што ягоная 
версія можа аказацца праўдзівай, і тады 
атрымліваецца, што ў год Вялікай Перамогі 
мясцовыя ўлады нічога не зрабілі для 

ўшанавання памяці ахвяр фашызму. Версія 
пра пахаванні ў лесе вязняў канцлагеру 
можа мець і яшчэ адзін аспект. Паколькі 
Следчы камітэт адказвае, што прычыну 
смерці вызначыць немагчыма, то нельга 
адвяргаць верагоднасць таго, што людзі 
памерлі ад нейкай небяспечнай хваробы. І 
тады такое пахаванне ў лесе наўпрост можа 
пагражаць здароўю мясцовых жыхароў.

Зрэшты, актывісты ініцыятывы "Хайсы" 
перакананы, што ў лесе ўсё ж адбываліся 
"сталінскія" расстрэлы. Яны абапіраюцца 
на аповеды сведкаў. І дзівяцца, чаму 
мясцовыя ўлады імкнуцца любым коштам 
абвергнуць менавіта гэтую версію. Хаця, 
па вялікім рахунку, няважна, кім былі 
расстраляныя – а пра гэта сведчаць дзіркі 
ад куль у знойдзеных чэрапах. Значна 
важней зрабіць усе, каб іх парэшткі не 
былі раскіданыя па лесе, а іх магілы не 
трывожылі "чорныя капальнікі" у пошуках 
каштоўнасцяў або зброі.

spring96.org

Старшыня Мазалаўскага сельсавету Леанід Дубіна даслаў 
адказ заснавальніку грамадскай ініцыятывы “Хайсы” Яну 
Дзяржаўцаву. 

МазаЛаўскі сеЛьсавет супраць?

Дома на окраине Рубы находятся в 
низине и окружены лесом, поэтому 
никаких нареканий на заводчан у 
местных жителей нет. А вот в Авдеевичи, 
в зависимости от силы и направления 
ветра, доломитовая пыль иногда 
попадает. Здесь окна в домах открывают 
с осторожностью.

По словам председателя Рубовского 

поселкового совета депутатов Андрея 
Бурдо, это минимальные издержки. 
Основное количество населения 
проживает в самой Рубе и Верховье - 
свыше 7 тысяч человек. При строительстве 
завода учитывалась роза ветров, и 
пыль очень редко попадает в крупные 
населенные пункты. В радиусе пяти 
километров - меньше десятка деревень.

А в лесу начал расти хвощ, 
свидетельствующий о повышенной 
кислотности почвы, - лучшее 
доказательство того, что в округе совсем 
немного доломитовой пыли, оседающей 
на землю. Иначе такого явления в 
природе просто не наблюдалось бы.

Но жители, которым периодически 
приходится дышать выбросами, 
волнуются: кто и как контролирует 
ситуацию?

За разъяснениями я обратилась к 

заве-дующей Витебской областной лабо-
раторией аналитического контроля 
Наталье Астаповой.

- Для беспокойства нет причин, - 
уверяет специалист. - Раз в полгода мы 
проводим специальные лабораторные 
исследования неорганической пыли. В 
последнее время никаких превышений 
в выбросах не выявлялось. Хорошими 
были и результаты апрельских замеров.

Елена БЕГУНОВА
"Рэспубліка"

Журналистам позвонили обеспокоенные жители поселка Руба 
и сообщили, что в их населенном пункте нечем дышать. 

посёЛок руба в доЛоМитовой пыЛи
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 КРЫМіНАЛ

Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

Несколько фактов. Житель-
ница Вымно Витебского района 
Тамара Рыжкова обратилась 
за помощью на проходившую 
23 мая прямую линию к 
председателю облисполкома 
Николаю Шерстневу – вода 
из люка засорившийся 
канализационной системы 
затапливает огород женщины, 
но проблему решить так и 
не удалось. По прежнему 
вокруг люка канализации 
стоит дурно пахнущая лужа, а 
расположенные рядом грядки 
с картошкой постепенно 
превращаются в болото.

Проблеме этой уже не первый 
год и неисправная канализация 
потапливала не только огород 
Тамары Рыжковой, но и 
соседние. Дело в том, что два 12-
квартирных дома, из которых 
в эту систему сбрасываются 
стоки, находятся на балансе УП 
ЖКХ «Витрайкомхоз», а сама 
канализация – КУСХП «Вымно». 
У сельхозпредприятия, похоже, 
не оказалось средств на 
содержание системы очистки — 
отстойники и насосная станция 
сейчас заброшены.

Коммунальное бедствие, 
о котором рассказала в 
своем звонке губернатору 
Тамара Рыжкова, обещали 
устранить работники УП ЖКХ 
«Витрайкомхоз». Заместитель 

директора предприятия Денис 
Цыганков заметил, что хоть это 
и не их «вотчина», на балансе 
коммунальников находится 
лишь жилфонд, не оставят 
сельчан один на один со своей 
проблемой. Он заметил, что этот 
адрес им знаком, ведь в апреле 
коммунальники уже выезжали в 
агрогородок Вымно и устраняли 
последствия аварии.

По словам Рыжковой, 26 
и 28 мая к ней приезжала 
автоцистерна «Витрайкомхоза», 
откачивавшая из 
канализационного колодца 
нечистоты, при этом автомобиль 
вытоптал несколько грядок 
картофеля.

Удивляет уровень «решения 
вопроса» губернатором: 
вместо того, чтобы поручить 
разобраться, почему дом и 
коммуникации к нему находятся 
на балансе у различных 
организаций, почему очистные 
сооружения канализации 
были заброшены и пришли в 
негодность, просто посылают 
машину откачать цистерну-две 
стоков. Как будто после этого 
жильцы 24 квартир перестанут 
ходить в туалет и умываться, 
впрочем, можно попробовать 
запретить им это решением 
председателя облисполкома.

Еще один образец подобной 
несистемной борьбы не с 

проблемой, а с симптомами 
можно увидеть в Вымно, если 
пройтись к заброшенным 
канализационным отстойни-
кам. После того, как сломались 
насосы очистных сооружений, 
кто-то придумал оригинальное 
решение – в канализационной 
трубе, проходящей по дну 
ручья, пробили отверстие и 
стоки прямиком направляются 
в ручей. А ручей впадает в 
озеро Вымно… Впрочем, по 
словам местных жителей, в 
этот же ручей попадают стоки и 
школьной канализации.

Теперь, когда сельчане 
начали надоедать местным 
властям жалобами, они вдруг 
вспомнили, что огороды 
отведенные жителям Вымно 
совхозом более тридцати лет 
назад, никак не оформлены. 
Как будто наличие документов 
или отсутствие огородов, 
поддерживающих не очень 
обеспеченных пенсионеров 
овощами, решило бы 
дурно пахнущую проблему 
запущенной канализации…

Теперь примеры из немного 
другой сферы хозяйствования, 
но пахнут они также.

29 мая на озере Барановское 
у деревни Коновалово 
Витебского района Витебской 
и Городокской районными 
инспекциями природных 
ресурсов и охраны 
окружающей среды совместно 
с Городокской межрайонной 
инспекцией охраны животного 
и растительного мира был 
установлен факт гибели рыбы.

В результате проведенных 
оперативных мероприятий 

инспекторами был обнаружен 
н е с а н к ц и о н и р о в а н н ы й 
сброс сточных вод из 
распределительного колодца 
приемного резервуара 
очистных сооружений 
свиноводческого комплекса 
УП «Северный» Городокского 
района. Сточные воды по 
рельефу местности попали 
в мелиоративный канал, 
являющийся частью сети 
каналов, соединенных с озером 
Барановское, сообщается 
в пресс-релизе Витебского 
областного комитета 
природных ресурсов и охраны 
окружающей среды.

29 мая и 1 июня специалис-
тами Витебской областной 
лаборатории аналитического 
контроля произведен отбор 
проб поверхностных и сточных 
вод. Полученные результаты 
анализов подтвердили факт 
загрязнения водных объектов.

УП «Северный» проведены 
работы по устранению 
аварийной ситуации. По 
фактам загрязнения водных 
объектов и нарушения 
правил эксплуатации 
водохозяйственных соору-
жений и устройств начат 
административный процесс, 
готовятся материалы по 
предъявлению претензии 
о возмещении вреда, 
причиненного окружающей 
среде.

Эти примеры, а также 
множество несанкциониро-
ванных свалок бытовых и 
строительных отходов и мусора 
по витебским лесам, отсутствие 
обустроенных автомобильных 

стоянок около мест 
массового отдыха на озёрах, 
хронический не вывоз мусора 
их немногочисленных баков 
возле мест массового отдыха, 
загаженные территории вокруг 
животноводческих комплексов, 
а теперь и дефицит областного 
бюджета в размере 313 млрд 
рублей, позволяют ставить 
жирный «неуд» витебским 
организациям жилищно-
коммунального и сельского 
хозяйства.

К.Адамов
Использованы материалы 

«Народныя навіны Віцебска” 
и Витебского областного 
комитета природных 
ресурсов и охраны окружающей 
среды.

Вопиющие факты бесхозяйственности и 
наплевательского отношения к служебным 
обязанностям (вместе с хроническим отсутствием 
финансирования ремонтных работ) в сфере 
жилищно-коммунального и сельского хозяйства 
Витебского района напрямую влияют на загрязнение 
витебской природы и состояние рек и озёр региона.

бесхозяйственность создает 
экоЛогические пробЛеМы

ЭКАЛОГіЯ

За авантюрные игры с 
психотропными веществами 
20-летний учащийся 
агроколледжа (п. Лужесно) 
поплатился строгим 
уголовным наказанием, 
опробовав на себе в полной 
мере новую ответственность, 
п р е д у с м о т р е н н у ю 
вступившем с 1 января 
2015 года в законную силу 
Декретом № 6 «О неотложных 
мерах по противодействию 
незаконному обороту 
наркотиков».

Став заложником опасного 
зелья, молодой человек 
покупал «миксы» для личного 
потребления. Переписка 
по Skype, виртуальное 
оформление заказа, оплата 
через электронный кошелек, 
путь к месту закладки… 
Именно по такой схеме 
действовал Михаил Дурманов 
(имя и фамилия изменены — 
прим. автора). Психотропные 

дозы он находил не только 
в тайниках витебских улиц. 
Незнакомый «минер» оставлял 
следы и в населенных 
пунктах района, в том числе 
в д. Ольгово. Баловать себя 
дурманящими веществами в 
одиночестве Михаилу было 
скучно, поэтому расширил 
круг единомышленников. 
Став своего рода дилером, 
Дурманов, храня в комнате 
запрещенный «товар», 
«подсадил» несколько 
учащихся агроколледжа 
на психотропную «иглу». 
Последней каплей в этом 
деле стало приобретенное 
высушенное измельченное 
вещество растительного 
происхождения, содержащее 
в своем составе особо опасное 
психотропное массой не менее 
12,27 грамм. Этот компонент 
он хотел использовать 
для самостоятельного 
приготовления «миксов» 

и продолжения своего 
прибыльного наркобизнеса.

Такие шаги привели его в руки 
правосудия. В соответствии со 
ст. 328 ч. 3 УК РБ парень признан 
виновным в незаконном с 
целью сбыта приобретении, 
перевозке, хранении особо 
опасных психотропных 
веществ в крупном размере, 
констатировала председатель 
суда района Марина Горохова. 
Декрет № 6, находящийся 
в действии, усилил меры 
уголовного наказания, в 
частности, по ст. 328 ч. 3 УК 
РБ, верхний предел которого 
предусматривает лишение 
свободы до 15 лет.

— Определяя вид и меру 
наказания, суд учел характер 
и степень общественной 
опасности содеянного, 
личность обвиняемого, 
который впервые совершил 
преступление, чистосердечно 
раскаялся — это было 
признано обстоятельством, 
смягчающим ответственность, 
а среди отягчающих — 
корыстные побуждения. 

Молодой человек приговорен 
к 9-ти годам лишения свободы 
с конфискацией имущества 
с отбыванием наказания в 
исправительной колонии в 
условиях усиленного режима, 
подчеркнула Марина Горохова, 
добавив, что содержащиеся 
в Декрете № 6 правовые 
инструменты, позволяют 
нанести серьезный удар по 
проблеме распространения 
наркотиков.

По словам старшего 
помощника прокурора 
района Алексея Багдасаряна, 
этот документ направлен на 
обеспечение защиты жизни и 
здоровья граждан, создание 
условий для безопасного 
развития детей и молодежи. 
Новшества усиливают 
меры административной 
ответственности за 
потребление наркотиков, а 
за преступления, связанные 
с его незаконным оборотом, 
ужесточают уголовную 
ответственность. Вместе с тем 
снижается и возрастная планка, 
с которой она наступает — с 16 

до 14 лет, обратил внимание 
сотрудник прокуратуры.

— В случае, например, 
задержания группы лиц, 
осуществляющих незаконный 
оборот наркотиков, им 
грозит до 20 лет лишения 
свободы (ранее максимум 
ограничивался 12 годами). 
Действия, связанные со сбытом 
опасных веществ, повлекшие 
по неосторожности смерть 
человека в результате их 
потребления, влекут лишение 
свободы до 25 лет, а ведь 
прежде подобная норма в 
законе не была прописана. 
Если будет зафиксирован факт 
употребления губительного 
зелья, нахождения в 
общественном месте в 
состоянии наркотического 
опьянения, на первый раз 
правонарушителю грозит 
штраф, повторное такое 
действие в течение года 
приведет к местам не столь 
отдаленным, — заключил 
Алексей Багдасарян.

Ольга Булавка
«Жыццё Прыдзвіння»

9 лет тюрьмы с конфискацией имущества 
получил юноша из Витебского района за «игры» с 
психотропами.

даЛи девять, МогЛи пятнадцать…

Так 31 мая в Витебский 
РОВД обратилась пен-

украЛи быка у пенсионерки

сионерка 1937 года 
рождения, что в период с 

21 часа 30 мая до 11 часов 
31 мая неустановленный 
преступник, взломав 
дверные запоры, проник 
в сарай, расположенный 
возле дома по месту 
жительства, и совершил 

кражу быка. 
Ущерб составил 9,1 млн. 

рублей.
Сотрудниками ОУР 

РОВД предварительно 
установлено, что 
преступление совершил 

Возвращаются старые-добрые времена для 
преступников, когда одна удачная проведённая 
кража обеспечивала безбедное существование на 
протяжении длительного времени.

неработающий, ранее 
судимый за кражу житель 
Витебска 1962 года 
рождения. 4 июня РОСК 
возбуждено уголовное 
дело по ч. 2 ст. 205 УК.

А.Адамов
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НАшА ўЛАДА

НАшЫ ЗАРПЛАТЫ

Общество и армия наемного 
труда Беларуси все еще 
обсуждают программное 
выступление Александра 
Лукашенко на VII съезде 
профсоюзов. А жизнь уже ставит 
перед ними новые вызовы.

Вызовы, сопряженные с 
рисками. Для жизни.

Известно, что главную угрозу 
жизни представляет сама 
жизнь. А основным источником 
поддержания жизни остается 
зарплата. Откровенно говоря, 
очень скромная зарплата. 
По официальным данным, 
среднемесячная зарплата 
на предприятиях народного 
хозяйства в апреле текущего года 
составила 6,536 млн. рублей, в 
пересчете по нынешнему курсу 
– 452,1 доллара.

По сравнению с декабрем 
прошлого года она сократилась 
на 13%. Хотя и декабрьская 
зарплата была очень скромной 
(например, по европейским 
меркам) – 621 доллар.

Но жить можно и нужно, 
поскольку по-иному 
действовать не получается, да 
и не позволяется. Тем не менее 
скажу, как гражданин страны, 
что белорусы, принимавшие 
в рождественские праздники 
гостей из-за границы, не желая 
выглядеть круглыми сиротами 

своего социального государства, 
уверяли, когда приходило 
время задушевных бесед «про 
жизнь-жестянку», что живут по 
средствам, получают по 1000-
1500 «зелеными».

А скоро будет больше.
Почему называли именно 

эти цифры? Думаю, потому, 
что многие помнят обещания, 
которые раздавал Лукашенко 
в декабре 2010 года. На VI 
Всебелорусском народном 
собрании он с дерзким вызовом 
всему миру объявил, что обрек 
народ на исторический выбор: 
независимую, сильную и 
процветающую Беларусь.

К слову, с той поры в умеренно 
пьющей компании кто-нибудь 
обязательно предложит тост: 
«Ну, за процветание!». Не так, 
как пили, скажем, за Родину и 
Сталина, с яростным огоньком в 
глазах. А без фанатизма, считая, 
что если Лукашенко выполнит 
свои обещания хотя бы на 70%, 
то этого нам всем за глаза хватит. 
Ведь Лукашенко рассуждал 
примерно так: у нас считается, 
что зарплаты в размере 500 
или даже 1000 долларов 
недотягивают до европейского 
уровня. Но ведь надо учитывать 
и «социалку», львиную долю 
финансирования которой взяло 
на себя государство.

Когда произносили эти 
слова, трудящиеся получали 
ноябрьскую зарплату 2010 
года, которая в эквиваленте 
составляла 471,8 доллара.

Это уже реальная зарплата, 
очищенная от налогов и 
обязательных платежей, от 
«социалки». В любом случае 
эта зарплата приближалась 
к цифре 500 долларов, но и 
близко не приближалась к 
1000. В связи с этим Лукашенко 
даже «покаламбурил» – 
посоветовался с самим собой, 
посчитал-прикинул и сказал 
собравшимся: «Я уже не раз 
предлагал сделать все, как на 
Западе: дать зарплату в 2-2,5 тыс. 
долларов, но и платить за все 
самим по европейским меркам 
– за квартиру, за образование, 
за медицину и так далее. Но вы 
же не хотите!».

Вот он, момент истины: 
белорусы сами отказались от 
европейских зарплат!

Почему? Во-первых, потому, 
что их мнением никто всерьез 
не интересовался, во-вторых, 
им сказали, что они уже живут 
по-европейски. Оказывается, 
население оплачивает менее 
30% расходов ЖКХ, 40% издержек 
общественного транспорта, 
всего лишь 10% тратят на 
содержание ребенка в детском 
саду и только полпроцента 
расходов приходится на 
обучение одного учащегося 
в школе. Все остальное, мол, 
возмещает государство.

Ну да, возможно, но ведь деньги 
государство не зарабатывает. 
Оно может только их тратить с 
использованием разных своих 
затей. И взыскивать налоги 
с каждого жителя страны. 
Подчеркну: с каждого, включая 
младенцев, за которых налоги 
пока платят родители.

Интересно, что на Западе 
тоже есть государства, 
есть муниципальные 
экономики, которые содержат 
общественный транспорт, 
муниципальную школу, 
учреждения культуры, 
наконец, пожарные команды. 
Малоимущих обеспечивают 
социальным (дешевым, или 
бесплатным, или государством 
финансируемым) жильем. В 
разных странах и уровень 
жизни разный. Но в любом 
случае расходы населения на 
пользование общественным 
транспортом устанавливаются 
на таком уровне, чтобы это было 
необременительно для всех 
жителей. Бедняков и богатеев.

Если бы «буржуи» ездили на 
трамваях, а за ними рысцой 
бежали бедняки… Но, кажется, 
такого никогда и нигде не 
было. Ни в одной стране, ни 
при консерваторах, ни при 
либералах. В общем, социальная 
сфера на Западе сложна, там 
действуют экономические 
стимулы, но только в той мере, 
в которой они обеспечивают 
доступ к ней всех граждан. 
Если кто-то сомневается, пусть 

вспомнит, что в последние 100 
лет коммунально-социальный 
порядок определяли в Европе 
именно социал-демократы.

Как сказал бы Виктор 
Шендерович, «не надо путать 
астму с оргазмом». Где белорусу 
взять деньги на полную оплату 
услуг ЖКХ, «бесплатные» 
медицину, образование? В вузах 
и ссузах «платников» гораздо 
больше, чем бюджетников, 
стремительно растет в 
объемах платная медицина, 
вместе с повышением базовой 
величины повышается 
цена административного 
обслуживания населения 
государством.

Даже пенсии, если забыть, 
что у нас действует солидарная 
система взносов в ФСЗН, мы 
сами себе оплачиваем. То есть, 
работая, мы платим в счет 
своего будущего пенсионного 
обеспечения на самом деле 
больше, чем потом получаем 
пенсии, но, слава богу, 
государство, распоряжаясь 
пенсионным фондом по 
собственному усмотрению, 
какие-то копейки оставляет и на 
них.

Откуда деньги? Привожу 
структуру среднедушевого 
минимального потреби-
тельского бюджета в ценах 
марта 2015 г. по статьям 
расходов: продукты питания 
– 51,6%; одежда, белье, 
обувь – 19%; ЖКХ – 6,5%; 

Видимо, все-таки стоило белорусам согласиться 
на зарплату в размере 2000-2500 долларов, 
когда им это предлагали... А теперь уже не 
предложат.

как беЛорусы отказаЛись 
от европейских зарпЛат

Женщины встали на защиту 
мужчин: «Так от кого детей 
делать? После двух работ 
не у всякого мужика стоять 
будет»

Что любопытно, 
высказывание Марианны 
Щеткиной больше 
всего взбудоражило 
представительниц ее пола. 
Вот какие комментарии 
оставили пользователи на 
форуме talks.by.

***
«У моей подруги муж 

«докрутился» - Царствие 
ему небесное... Не пил, не 
курил, семью обеспечивал, 
подрабатывал постоянно. 
Старался. Молодой мужчина, 
50 лет, просто упал и 
умер. Острая сердечная 
недостаточность. У соседской 
д е в о ч к и - о д н о к л а с с н и ц ы 
папа умер, 35 лет, сердечный 
приступ. Подрядился на 
выходных на стройке 
помогать... У кормильца-
мужика зарплата должна быть 
нормальная, чтоб время на 
детей и на жену оставалось» 
(zahlebaev).

***
«Так от кого детей делать? 

После двух работ, например, 
на стройке у мужика не у 
всякого стоять будет» (ele-
na__nuzhdina).

***
«Полагаю, что после работы 

министром Щёткина спешит 
репетиторством заниматься, 
по физике, учителем которой 
она является. Не иначе, 
как из собственного опыта 
глубокомысленные советы» 
(Alexandrina).

***
«Госпожу Щеткину уже пора 

номинировать на звание 
"Самый антинародный 
министр"» (oper-33).

***
«Ждем налога на тех, кто 

работает на одной работе» 
(personage).

Люди в регионах: и так 
«крутимся», но работы нет 

В связи с заявлением 
министра «Салідарнасць» 
связалась с двумя семьями, 
где главы семей работают 
на стройке и на заводе, 
чтобы узнать, есть ли у них 
возможность «крутиться».

Вот что сказал рабочий 
Осиповичского завода 
автомобильных агрегатов:

– Чтоб вы понимали: на нашем 
заводе фактически держится 
весь город. У нас работает 
около двух тысяч человек, на 
других предприятиях – по 150-
200. Тот же нерентабельный 
«Коммаш» теперь пытаются 
кому-нибудь продать. 

Железная дорога не резиновая, 
всех принять не может. То есть 
нормальную работу можно 
найти только на автозаводе. 
Если он перестанет работать 
– городу хана.

Ольга, жительница 
Лиды, которая находится в 
декрете и воспитывает двух 
малолетних детей, рассказала 
«Салідарнасці», что есть 
проблемы с работой и в их 
городе.

– Муж работает на стройке, 
еще недавно получал 10 млн, 
а сегодня, работая больше, 
имеет зарплату в 4 млн. 
В его стройорганизации 
продолжаются сокращения – 
нет прежних заказов. Мужчины 
не знают, что делать, уезжают 
в другие регионы, пытаются 
найти работы за границей. 
А муж – он тоже человек, ему 
нужен отдых. Если кто-то 
думает, что, отработав день 
на стройке, у него хватит 
сил на другую работу – это не 
так. Пусть лучше министры 
«покрутятся», а то только 
сидят и животы отпускают.

Представитель предпри-
нимателей: призыв Щеткиной 
– популистский лозунг

«Салідарнасць» поинтере-
совалась у председателя 
Совета РОО «Перспектива» 
Анатолия Шумченко, могут ли 
рабочие, отстоявшие день у 
станка, заняться в свободное 
время бизнесом и немного 
подзаработать.

– Предприниматели уже 

20 лет крутятся как белки 
в колесе, не зная ни покоя, ни 
сна, ни отдыха. Если бы наши 
министры так «крутились», 
мы бы уже жили в другой 
стране. Мне кажется, что 
если человек загружен и 
работает по контракту, то 
заняться бизнесом физически 
невозможно, – отметил 
Анатолий Шумченко.

– То, что сказала министр 
труда и соцзащиты, – 
популистский лозунг. Мы 
слышим их от чиновников 
каждый раз, когда они не могут 
внятно объяснить, почему 

власть допустили снижение 
уровня жизни и зарплат. 
Белорус – он что: физически 
более выносливый, чем русский 
или американец, который 
трудится на одной работе? 
Подобные высказывания от 
министра труда и соцзащиты 
недопустимы. Ее задача как 
раз и состоит в том, чтобы 
труд людей оплачивался 
достойно, чтобы соблюдалась 
Конституция и не нарушались 
правила о восьмичасовом 
рабочем дне. 

Андрей Водчиц
“Салідарнасць”

«Салідарнасць» отследила реакцию белорусов 
на заявление Марианны Щеткиной о том, 
что если в семье есть дети, то папа должен 
«крутиться», а не трудиться на одной работе.

Щеткину назваЛи 
«саМыМ антинародныМ МинистроМ»

(працяг на стар. 4)
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бытовые услуги, транспорт, связь – 
9,1%; мебель, предметы культурно-
бытового и хозяйственного назначения 
– 8%; культурно-просветительные 
мероприятия и отдых – 1,6%; взносы и 
платежи – 2%, лекарственные средства, 
предметы санитарии и гигиены – 2,2%.

Это научно рассчитанные нормы, в 
которые укладывается действующий 
бюджет прожиточного минимума в 
среднем на душу населения – 1,474 млн. 
рублей. 100 долларов!

Не сильно покатаешься при таких 
капиталах даже на общественном 
транспорте! А цена льготы, если 
вспомнить давным-давно прошедшее 
время, выражалась всего в трех копейках, 
которые стоил талончик на трамвай.

Жить надо, отвечать на вызовы 
времени, надо рисковать. Правда, не 
всегда. Вы, например, никогда не доедете 
на трамвае до тропического острова, 
где огромные цунами иногда смывают 
в океан всех отдыхающих и местных 
жителей. А желающие отдохнуть тратят 
на это деньги, летят в те жаркие края 
и опускают самих себя в воду, чтобы 
покормить и пощекотать какого-либо 
ската или акулу.

Лишив нас возможности зарабатывать, 
государство от этой напасти абсолютно 
нас обезопасило. Раз нет возможности – 
нет и соблазна.

Жить по минимуму трудно, скучно, 
неинтересно. Интерес начинается 
вместе с приближением и превышением 
средней заработной платы. Среднюю 
зарплату получают средние по 
квалификации, усердию, трудолюбию 
работники, которые должны решать свои 
задачи на довольно высоком уровне. 
Но ведь действующая зарплата не 
позволяет достигать даже минимальных 
стандартов. Ведь распределенная на 
четверых домочадцев, трое из которых 
по объективным причинам не работают 
(дети, жена-декретница), средняя 
зарплата падает до самого минимального 
минимума. Конкретно – до 113 долларов 
на одного человека.

Получается не достойная бедность, 
а обычная нищета.

Видимо, все-таки стоило белорусам 
согласиться на зарплату в размере 
2000-2500 долларов, когда им это 
предлагали...

А теперь уже не предложат.
Константин Скуратович
http://www.belrynok.by

Раней яна ж называла найбольш 
верагоднай датай 15 лістапада. Новую 
ініцыятыву кіраўнік Цэнтрвыбаркама 
абвясціла 9 чэрвеня адразу пасля таго, 
як сустрэлася з кіраўніком дзяржавы. 
Няцяжка здагадацца, чыё пажаданне 
артыкуляваць вуснамі Ярмошынай. 
Беларускі Цэнтрвыбаркам адсябяціну 
ніколі не дапускаў.

Што ж падштурхоўвае Аляксандра 
Лукашэнкі да таго, каб зрушыць тэрміны 
электаральнай кампаніі, якую ён раней 
абяцаў правесці ў вызначаную гадзіну? 
Калі адным словам - эканоміка.

Чаму прэзідэнт «падстаўляецца»?
Як вынікае з тлумачэнняў Ярмошынай, 

ідэя наблізіць выбары прадыктавана 
нежаданнем лішні раз тузаць дэпутатаў: 
«Парламент, працуючы зараз, да свайго 
сыходу на вакацыі можа аб'явіць 
дадзеную выбарчую кампанію». 
Але слаба верыцца, што Лукашэнка 
пагадзіўся на страты свайму іміджу 
дзеля таго, каб даць парламентарыям 
спакойна папесціцца на летнім 
сонейку.

Падкрэслю: калі зрушэнне выбараў 
на больш ранні тэрмін стане фактам, 
то для афіцыйнага лідэра гэта 
будзе відавочнай стратай твару. У 
кастрычніку мінулага года ён не без 
пафасу заявіў: «... Падладжвацца пад 
выбары, як мне прапануюць (тут ужо 
ўсё пішуць, пачынаючы ад некаторых 
апазіцыянераў), давайце правядзем 
не ў лістападзе наступнага года, як 
пакладзена, калі тэрмін канчаецца, а 
ў сакавіку, маўляў, зараз абстаноўка 
падыходзячая, рэйтынг у дзейнага 
прэзідэнта ледзь не 90%, давайце 
правядзем. Гэта будзе падман нашых 
выбаршчыкаў і насельніцтва. Мы не 
павінны гэтага рабіць, тым больш 
падстаўляцца там, дзе не трэба, пад 
крытыку».

Цяпер жа кіраўнік дзяржавы як раз і 
рызыкуе «падставіцца», арганізаваўшы 
выбары хай не нашмат, але ўсё ж 
раней, чым «тэрмін канчаецца». Фразу 

пра «падман нашых выбаршчыкаў і 
насельніцтва» палітычныя апаненты 
абавязкова звернуць супраць 
самога Лукашэнкі. Ды і просты народ 
зашушукается: нездарма нервуецца 
«бацька» - мабыць, нешта нядобрае 
насоўваецца.

Заробкі мізарнеюць, пагражае 
беспрацоўе

Такім чынам, патрэбныя былі вельмі 
сур'ёзныя прычыны, каб занядбаць 
немінучую пры такім рашэнні хвалю 
негатыву ў грамадскай думцы. І яны, 
гэтыя прычыны, на паверхні.

«У эканоміцы сітуацыя вельмі цяжкая. 
Справа нават не ў падзенні ВУП, а ў тым, 
што дзяржпрадпрыемствы не могуць 
падтрымліваць занятасць на ранейшым 
узроўні », - заявіла ў каментары 
для Naviny.by эксперт Беларускага 
эканамічнага даследча-адукацыйнага 
цэнтра (BEROC) Кацярына Барнукова.

Яна падкрэсліла, што прадпрыемствы 
вымушаныя ўсё часцей перакладаць 
людзей на няпоўны працоўны дзень або 
тыдзень, адпраўляць у неаплачаныя 
адпачынкі. У дадатак пачаліся праблемы 
з выплатай заробкаў.

На думку Барнуковой, гэтыя тэндэнцыі 
«ствараюць ціск на палітычны працэс". 
Да таго ж «далей сітуацыя не будзе 
паляпшацца, патэнцыялу для гэтага 
не бачна». Менавіта такая змрочная 
перспектыва, верагодна, і прымушае 
правесці выбары раней, адзначыла 
субяседніца Naviny.by.

Такім чынам, можна меркаваць, 
што сітуацыя ў эканоміцы на самай 
справе, верагодна, яшчэ горш, чым 
гэта ўяўлялася крытыкам Лукашэнка, 
пішучым аб глыбокім крызісе 
беларускай мадэлі. А значыць, для 
кіраўніцтва дзяржавы лепш, каб народ 
прыйшоў да скрыняў для галасавання 
раней, чым закіпіць яго розум 
абураны.

Потым будзе толькі горш
Такім чынам, галоўным праціўнікам, 

якія прымушаюць Лукашэнка 

упакорыць ганарыстасць і прышпорыў 
электаральны працэс, уяўляецца 
менавіта эканоміка - упартая, што ўжо 
не хоча падпарадкоўвацца дырэктывам 
і пагражае падкласці свінню ў самы 
непадыходны момант «экзамену перад 
народам», як прывык называць выбары 
кіраўнік дзяржавы.

Цяпер не будзе недахопу ў версіях, 
чаму вырашана наблізіць выбары, у тым 
ліку - версіях канспіралагічных (тыпу: 
Лукашэнка спяшаецца, таму што баіцца 
інтрыг Масквы; спяшаецца, таму што 
Пуцін можа пачаць вайну на Украіне, і 
інш.).

Аспрэчваць канспіралогію немагчыма. 
Але на сёння найбольш пераканаўчай 
выглядае менавіта эканамічная 
падаплёка. Яе адчуваюць на сваёй 
шкуры і пралетары, і прадпрымальнікі, 
і кухаркі, і пенсіянеры.

Глядзіце: Лукашэнка пры ўсім сваім 
папулізме не жадае зараз ісці на штучнае 
ўзніманне заробкаў, як гэта было ў 2010 
годзе. Напэўна, дарадцы патлумачылі, 
што ўнутранага рэсурсу зусім няма, 
любое валюнтарысцкае рашэнне можа 
стаць каменьчыкам, які выкліча згубную 
лавіну. Верагодна, і Масква апынулася 
ў год цяперашніх выбараў больш 
скупай, чым спадзявалася беларускае 
кіраўніцтва.

Ці будуць рэформы пасля выбараў? На 
думку Прэйгермана, у многіх у апараце 
кіравання сфармавалася разуменне, 
што без структурных рэформаў не 
абысціся. Але паколькі вышэйшае 
кіраўніцтва кансерватыўна, «не варта 
чакаць, што пасля выбараў з'явіцца 
беларускі Бальцаровіч». Інакш кажучы, 
карт-бланш на радыкальныя рэформы 
ўрад, хай і абноўленае, не атрымае. 

У любым выпадку – ці грымнуць хуткія 
эканамічныя рэформы, ці пачнуцца 
перамены па прынцыпе адсячэння 
хваста часткамі (другое хутчэй за) - 
народу трэба будзе памучацца.

Можна спрачацца аб версіях, але 
сам намер наблізіць выбары напэўна 
азначае, што пасля іх беларусам стане 
толькі горш. (скарочана)

Аляксандр Класкоўскі
Naviny.by

Прэзідэнцкія выбары, хутчэй за ўсё, пройдуць на месяц з 
лішкам раней - 11 кастрычніка. З такой прапановай, якая 
здзівіла палітызаваную публіку, выступіў Цэнтрвыбаркам.

прасяданне эканоМікі 
зМушае набЛіжаць выбары

Цырымонія ўганаравання 
традыцыйна праходзіць на малой 
радзіме Васіля Быкава - у вёсцы 
Бычкі Ушацкага раёна Віцебскай 
вобласці. Удзел у імпрэзе, якую 
вёў акцёр, вядучы “Падарожжаў 
дылетанта” Юрый Жыгамонт і падчас 
якой выступіў музыка Лявон Вольскі, 
удзел узялі каля 200 чалавек. 

Сярод іх - такія вядомыя асобы, як 
былы старшыня Нацбанка, прафесар 
Станіслаў Багданкевіч, мастакі Алесь 
Марачкін, Мікола Купава і Алесь 
Пушкін, эканаміст Сяргей Чалы, 
бард Віктар Шалкевіч, гісторык 
Міхась Біч, паэты Андрэй Хадановіч 
і Міхась Скобла, перакладчык, 
грамадскі дзяяч Лявон Баршчэўскі, 
палітык Павел Севярынец, гісторык, 
прафесар Леанід Лыч, дэпутат 
Вярхоўнага Савету 13 склікання 
Андрэй Клімаў і г.д. Шмат хто з 
выступоўцаў чытаў вершы, у тым 
ліку Ніла Гілевіча.

На жаль, па стане здароўя лаўрэат 

прэміі “За свабоду думкі-2015” Ніл 
Гілевіч (паэту 83 гады) не здолеў 
прыехаць у Бычкі: узнагарода 
будзе перададзена яму пазней у 
Мінску. Але на мерапрыемстве 
прагучаў аўдыёвыступ паэта, у якім 
ён паразважаў пра місію носьбітаў 
свабодных думак.

“Праз усю гісторыю чалавецтва 
людзі, надзеленыя ў належнай 
меры пачуццём грамадзянскай 
годнасці, даражылі больш за ўсё 
свабодай думкі. Вядома, і людзі 
свету мастацтва – паэты, музыкі, 
жывапісцы, скульптары. А, можа, і ў 
першую чаргу яны, бо іхняя жыццёвая 
місія – выўляць сябе, сваю душу. Што, 
якую душу выўляеш, мастак? Душу 
свабоднага грамадзяніна ці душу 
халуя і лёкая? Каму служыш – праўдзе 
ці хлусні? – разважае Ніл Гілевіч. - 
Каму молішся – небу ці залатому 
цяльцу? Тут водападзел паміж 
творцамі сапраўднымі, вартымі 
людской павагі, і сервільнымі 

прыстасаванцамі ў мастацтве, якія 
на павагу свайго народу разлічваць 
не маюць права”.

Ніл Гілевіч згадаў паэму “Курган” 
Янкі Купалы, радкі, у якіх гусляр 
адказвае дэспату-князю на загад 
праспяваць песню на ўцеху яго 
вяльможным гасцям: “Гуслям, княжа, 
не пішуць законаў”; “Сілен, княжа, 
караць, галаву сілен зняць, не скуеш 
толькі дум ланцугамі”.

"Калі нашая сённяшняя моладзь 
будзе ўваходзіць у сталае жыццё 
з гэтым купалаўскім запаветам, 
нашу Бацькаўшчыну чакае вялікая 
прыгожая будучыня”, - перакананы 
народны паэт Беларусі.

Таксама ён пачытаў нізку 
ўласных вершаў патрыятычна-
грамадзянскай тэматыкі.

Даведкава:
Прэмія “За свабоду думкі” імя Васіля 

Быкава заснаваная лідарам Руху “За 
Свабоду” ў 2008 годзе. Ідэя ўзнікла 
пасля атрымання Аляксандрам 
Мілінкевічам прэміі “За свабоду 
думкі” імя Андрэя Сахарава, якую 
ўручае Еўрапарламент.

Прэміяй “За свабоду думкі” 

ўзнагароджваюцца асобы, якія 
праявілі сябе грамадскай і творчай 
дзейнасцю на карысць Беларусі і 
Свабоды.

Лаўрэатамі прэміі мінулымі гадамі 
станавіліся літаратары Рыгор 
Барадулін, Уладзімір Арлоў, палітык-
літаратар Павел Севярынец, мастак 
Алесь Пушкін, краязнаўца Ада 
Райчонак, палітык-паэт Уладзімір 
Някляеў, музыка Лявон Вольскі і 
краязнаўца Алесь Белакоз, музыка 
Зміцер Вайцюшкевіч, мастак Алесь 
Марачкін, акцёр Віктар Шалкевіч.

“Лаўрэатаў прэміі “За свабоду 
думкі” вызначае не Рух “За Свабоду”, а 
выбітныя людзi Беларусi. Спачатку, 
у 2008 годзе, быў складзены cпic 
з 50 найбoльш вядомых лiдараў 
думак, якія і вызначылі першых 
уладальнікаў прэміі. У наступныя 
гады iмёны пераможцаў сталі 
называць лаўрэаты папярэдніх 
гадоў. Такім чынам, журы кожны 
год папаўняецца аўтарытэтнымі 
асобамі. Лiчу такi прынцып вельмi 
справядлівым і аб’ектыўным”, - 
кажа старшыня Руху “За Свабоду” 
Аляксандр Мілінкевіч.

20 чэрвеня адбылося ўручэнне прэміі “За свабоду думкі” 
імя Васіля Быкава. Сёлетнім лаўрэатам стаў народны паэт 
Беларусі Ніл Гілевіч.

ніЛ гіЛевіч – Лаўрэат прэМіі іМя васіЛя быкава
“ЗА СВАБОДУ ДУМКі”

НАшЫ ЗАРПЛАТЫ


